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NAGYBÖJT 3. VASÁRNAPJA                    B év                    1– 4 oldal 

 

 

Olv.: Kiv 20,1-17 – 1Kor1,22-25 – Jn 2,13-25 

A templom megtisztítása                 
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! Nagyon szerencsések vagyunk, nekünk nem kell megszokni azt a 
jézusképet, amely ostorral, a kezében összefont kötéllel ábrázolja Jézust Mi azt a Jézust 
ismerhetjük, aki kitárt karral azt mondja: Engedjétek Hozzám a gyermekeket! Aki azt üzeni:  
 

Jöjjetek Hozzám mindnyájan, 
akik elfáradtatok, Én felüdítlek titeket! 

 

A mai vasárnapon találkozzunk Jézussal, amikor Jézus küldetését - amit jól ismerünk - más 
szemszögből szeretnénk megismerni! Tartsunk bűnbánatot! 
 

Szentbeszéd 

Micsoda szerencsénk van:  
Jézus ismer bennünket! 

 

Kedves Testvérek! Mekkora lehetőség számunkra, hogy Jézus tudja, mi lakik bennünk és ő 
irgalmas, ő a megváltó! Mindegyikünk részesülhet kegyelméből, ha akar! A mai vasárnapon 
jó lenne mélyebben megismerni Jézust, aki hív bennünket! Nem azzal foglalkozik, hogy mi 

lakik bennünk – tudja – hanem azt a boldogító igazságot szembesíti velünk: szeret bennünket 
függetlenül attól, hogy mi van bennünk, milyenek vagyunk! Mi magunk is tudjuk, hogy a 
szívünkben van minden jó és minden rossz! 

 

Az ember igazi lehetősége,  
hogy Isten segítségével 

meg tudja jeleníteni a szívében rejtőzködő jót! 

 

Ne tartozzunk ahhoz a világhoz, amely büszkélkedik a bűneivel, azzal a rosszal, ami kijön a 
szívéből. Az ember - ember, nem vagyunk mi sem jobbak és rosszabbak, mint az előttünk 
élők. Az előző korok emberei - még a nem keresztények is - szégyellték a bűnt. A mai kor 
embere szinte dicsekszik a bűnnel, ráadásul álnok, hamis módon ezt még az őszinteség 
ruhájába is öltözteti. Mit ér az az őszinteség, amely a rosszal dicsekszik, a rosszat mutogatja? 

Nem az őszinteség ellen van, ha az ember szégyenkezve rejtegeti a rosszat! Mi lenne, – 

képzeljük el – ha minden rossz kiömlene belőlünk?  
 

Micsoda világ támadhatna, 
ha mindaz a jó, ami bennünk van,  

működne és hordozná az életet! 

 

 A jézuskép 
A mai vasárnap sajátos üzenete a jézuskép. Mindenképpen egy pillantást kell vetnünk arra a 
Jézusra, akinek kötél van a kezében. Mindaz, amivel kapcsolatosan Jézusnak ez a magatartása 
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megjelenik, az a jeruzsálemi templom azon részére korlátozódik, amit így neveznek: a 

pogányok udvara. Ez a templom hatalmas, nagy előcsarnoka, ahol a pénzváltók, a különböző 
árusok tették a dolgukat. Ott lehetett megvásárolni az áldozati állatokat, hogy aztán azokat 
bemutassák az Úrnak. Nem a templom szentélyében történik, ami történik. A szentek 
szentjébe pedig még a főpap is évenként egyszer léphetett be. Ez az udvar legális hely volt. 
 

A zsidók a rómaiak pénzét használták és a rómaiak pénzén a császár képe volt. Valójában a 
zsidók kezükbe se vehették volna, mert az ő törvényeik szerint, aki ezt a pénzt kezébe vette, 
az bálványimádó. A császár istenként állt a nép előtt. A császárnak isteni elvárásai voltak. A 
zsidók minden további nélkül használták ezt a pénzt, mert valahogy élni kell – mondhatták.. A 
pogányok udvarában átváltották ezt a pénzt és az áldozat bemutatása így lehetővé vált. 
 

Valójában itt elburjánzott az üzlet és Jézus erre akart válaszolni mindenek előtt. Az igazi 
üzenet nem ez, ez csak alkalom. Ennek kapcsán hallhatjuk az igazi üzenetet. A főpapok jó 
pénzért adták el az árusítóhelyeket, gazdag adót fizettek azokért. Jézus ezt kifogásolta, föl is 
tették a kérdést: mi jogon teszed ezt? Jézus válaszolt. A mai vasárnap ezen válaszadás 
jegyében történik! Nem egyszerű kérdésről van szó! Mit jelent a templom megtisztítása? Mit 
jelent az, amit Jézus mond: az Atyám háza – azonosítja - az én házamat rablók barlangjává 
tettétek. Mi a válasz? Mi Jézus válasza?  

 

Ma ezt a választ kell meghallanunk! 

Ezt a választ kell magunkévá tennünk, 
mert ez a válasz határozza meg a kereszténységünket! 

 

Jézussal a világnak mindig azért van baja, mert Jézus kimondja az igazságot. Ma is ez a baja 

az emberiségnek Jézussal és ez a baja a kereszténységgel is, mert gyarló, esendő emberek 
azok, akik ennek az Egyháznak tagjai, akik tudunk jót is, rosszat is. Talán az egyetlen igazi 
lehetőségünk, hogy egyre több jót tegyünk.  
 

A világ az igazság elől menekül, sajnos igen sokszor mi is. Gondoljunk az apró 
megalkuvásainkra, engedményeinkre, akkor mindjárt óvatosabbak vagyunk. Olyan hangok is 
vannak a túlbuzgók szívében, hogy bárcsak ma is rendet tenne Jézus a templomainkban. Ki 
maradna a templomainkban, ha Jézus ide jönne kötéllel? Ne ez a fájdalmas élmény határozza 
meg a mai találkozásunkat Jézussal, hanem az öröm, mert minden okunk megvan az örömre!  
 

A történet magyarázatai 
A mai történet kényes kérdés, ezzel kapcsolatosan a szentírás-magyarázóknak is több válasza 
van. Sőt, a szentírás-értelmezők is különböző csoportokat alkotnak ezzel a történettel 
kapcsolatosan. Nem egyszerű szembesülni ezzel az életképpel.  
 

Három magyarázata van a történetnek nagyon röviden,  
a harmadik az igazi, az a fontos. 

 

Az első magyarázat 
A szentírás-magyarázók közül vannak, akik azt mondják, hogy Jézusnak ez a magatartása, 
mint reformernek a megnyilatkozása. Jézus reformálni akarja azt a működést, ami ott a 
jeruzsálemi templomban van. Nem arról van szó, hogy miért árusítanak ott állatokat, amiket 
majd föláldoznak az Istennek. Hanem azzal van Jézusnak baja, hogy a szentélybe beszivárog 
az üzlet. A szentírás-magyarázók arra a kettősségre figyelnek fel és felhívják a figyelmünket, 
hogy Jézus reformer, aki rendet akar teremteni. Nem, erről szó sincs! 
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A második magyarázat 
Ez nagyon érdekes, Jézus forradalmár. Jézus forradalmi magatartása indul el ezzel a mai 
történettel, akcióval Izraelben. A zsidók is szívesen vették volna ezt, a zsidók forradalmi 
Messiást vártak, aki majd mozgósítja az erejét. Isten Fia, neki mindenek fölötti ereje van, 
összegyűjti az emberi erőket is és nekimennek a rómaiaknak. Nem jó elnyomásban élni, ha 

valaki, akkor mi ezt tudjuk! A mi történelmünk 1526-ig tartott dicsőséges történelemként. 
Utána valaki mindig a nyakunkon ült. Mi tudjuk, mit jelent ez! Elvileg mindenki tudja, hogy 
nem jó elnyomatásban élni, mások hatalma alatt nyögni.  
 

Ez a második magyarázat azt mondja, hogy a forradalmár Jézus a Mattatiás főpap igazságát 
teszi magáévá. A makkabeusok közül Mattatiás összeszedte az erőket, hogy föllázadjanak a 
rómaiak ellen. Talán nem csupán a rómaiak voltak a célpont, hanem a zsidók vallásos 
önérzetét, önazonosságát féltette Mattatiás teljes joggal. A görög bölcsesség, a görög kultúra 

meghatározó volt abban a térségben, olyan hívogató volt, hogy szívesen vették át a nemzetek. 
Az sem véletlen, hogy az Újszövetségi Szentírás görög nyelven íródott. Szent Pál a görögök 
gondolkodása szerint hirdette az Igét, de a kegyelem fényében és erejében! 
 

A zsidók féltették a maguk önazonosságát, kultúráját, múltját, vallását ettől a görög 
szellemiségtől, amely nagyon vonzó volt és messze magasabb szinten volt, mint a zsidók 
mindennapjainak világa. Mattatiás szerint, ha elveszítjük önazonosságunkat, akkor eltűnünk.  
Jézus a forradalmár, aki megmenti a görög kultúrától a zsidó örökséget. Nem! Jézus nem 
azért teszi azt, amit tesz! Sokkal többről van szó! 

 

A harmadik magyarázat  
Jézustól azt kérdezik a főpapok, a templom gazdái: milyen jogon teszed, amit teszel? Jézus az 
Atya igazolására hivatkozik: Ez az Én szeretett Fiam, akiben kedvem telik, őt hallgassátok! 
De a hangsúly máson van! Jézusnak nem kellett volna önmagát igazolni. Hányszor tettek fel 
Jézusnak kérdéseket, ha Jézus perére is gondolunk. Nem mindig válaszolt. Nem kell minden 
kérdésre válaszolni, nem kötelező, az ember megtarthatja magának a véleményét. Ez a 
mindennapjainkban is igaz. 

Mit mond Jézus? 

Bontsátok le ezt a templomot – a templomról volt szó – 

 és Én harmadnapra fölépítem! 

 

Az apostolok is csak Jézus feltámadása után értették meg, hogy Jézus a saját testéről szólt, a 
saját teste templomáról. Ne arra gondoljunk, – amit hallottunk a Szentírásban is sokszor – 

hogy az emberi test a bennünk lakó Szentlélek temploma. Nem csupán erre kell gondolni. 
Sokkal többről van szó! Jézus szembesül az elítéltetésével. Már elhatározták, hogy Jézust 
megölik! A zsidók is szívesen azt a látszatot keltették volna, hogy Jézus forradalmár, akit a 
rómaiak ezért kivégeznek, mert ellenük lázított. Dehogy! Szó sincs róla! 

 

A zsidóknak volt baja Jézussal, mert elérkezett egy új időszak! 
Isten, aki Mózesnek megmutatja magát!  
Isten Jézusban értünk Emberré lesz, benne ez az Isten látható, hallható!  
Jézus jele a kereszt és a válaszában erre utal!  
A mai történet a megváltásra, a megváltás lényegére mutat rá, a keresztre! 

Bontsátok le ezt a templomot és Én harmadnapra fölépítem! 
Azzal, hogy Jézust elutasítják, azzal, hogy őt halálra adják, 
azzal megszűnik végérvényesen az Ószövetség! 
Vége van a jeruzsálemi templom kultuszának! 
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Új templom épül! 

A templom maga Jézus! 

 

Jézus ezért mondja a szamariai asszonynak: Asszony, eljön az idő, 
amikor nem ebben vagy abban a templomban imádják az Istent! 
Lélek az Isten! Mindazok, 
akik lélekben és igazságban imádják az Istent, azok hozzá tartoznak! 

 

Ez a válasz a templom megtisztításával kapcsolatosan 

Jézus az új templom!  
Akik Hozzá tartoznak, azok ebben a lelki templomban gyülekeznek össze.  
Jézus közösségében, az emberekből épülő templomban gyűlnek össze Jézusban!  
Ez azt jelenti, hogy új időszámítás kezdődik!  
Az üdvrendben új időszak kezdődik, az Újszövetség!  
Jézus elvettetett, de: buzgóság emészt házadért!  
Ez a buzgóság az Isten akaratának a teljesítése!  
Ez a buzgóság az áldozatkészség minden emberért!  
Ez az Újszövetség lényege!  
Ez derül ki Jézus szenvedésekor, halálakor és feltámadásakor! 
Ez a kereszténység üzenete!  
Ez az az üzenet, amivel egyetlen e világi eszme sem versenyezhet!  
Jézus nem rendteremtő! Jézus nem forradalmár!  
A forradalmárok erőt állítanak egymással szembe és mindig az erősebb győz. 
Jézus a megváltó! 
Jézus az a valaki, aki abba a jeruzsálemi templomi előcsarnokba, 
a pogányok csarnokába hív minden embert! 
Ebből a pogány csarnokból rajzanak ki Jézus új követői! 
Jézus a templom, az Újszövetség központja! 

 

+  Á M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Most az áldással tovább megyünk az utunkon. Gondoljunk arra, hogy ezen 
a héten, március 8-án Istenes Szent János ünnepe van. Ő március 8-án született és március 
8-án halt meg. Neki köszönhetjük, hogy ma a világban, 200 országban számtalan intézménye 
van a Betegápoló Irgalmas Rendnek. Imádkozzunk azért, hogy Magyarországon is tovább 
folytatódjon ez a gyógyító szolgálat, amit az Irgalmas Rend jelenít meg.  
 

Sajnos, a gondjaink nagyon nagyok! Nem adódnak fiatalok, akik ezt a szolgálatot választanák. 
Megérett a gyümölcs, ami ilyen savanyú! Egész Európában ugyanezek a gondok vannak, ami 
leginkább a mi nem elkötelezett, nem istenes gondolkodásunkból adódik. Csütörtökön, 
március 8-án Istenes Szent János közbejárásáért imádkozunk! Szükségünk van Isten áldására! 
 

Örömteli hír, hogy azzal a borral miséztem, amit Feldbergben szüreteltek. A feldbergi 
szőlőket ugyanis visszaadták. A múlt héten pár üveg bort kaptunk, amiből misebor lesz, hogy 

örvendezzen a szívünk! Az Alpokon túl az első Irgalmas Rendi kórház Feldbergben létesült. 
Ebben a magyarok is bent vannak, mert ez a monarhia idejéből származik.  
 


